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Opfølgningsnotat fra folkeoplysningsudvalgets seminar den 16. –

17. maj 2008

Hvordan kan Folkeoplysningsudvalget medvirke til udvikling af 

kommunens fritids- og kulturpolitik? Oplæg ved Hans Stavns-

ager, HAST Kommunikation

Oplægget ridsede tendenser op fra andre kommuner, folkeoplysnings-
udvalgets ret til at indstille forslag om kommunale tiltag, hvor for-
eningers og aftenskolers indsats ikke rækker, og lagde op til debat 
med følgende fire spørgsmål:

1. Hvis loven forsvinder – hvad så?
2. Hvad sker ikke, der burde ske?
3. Hvor ser I folkeoplysningen i København om 5 – 10 år?
4. Er folkeoplysningen instrumentel eller eksistentiel?

Debatten kom vidt omkring, men cirklede om Folkeoplysningsudval-
gets lyst til i højere grad at lægge de større linier for fremtiden.

Evaluering af udvalget, visioner for den københavnske folkeop-

lysning og Folkeoplysningsudvalget anno 2009 – del 1.

En gruppediskussion udmøntede sig i de to nedenstående lister:

Gode oplevelser i FOU
- Udviklingspuljer er blevet prioriteret
- Kursdiskussion
- Erkendelse af, at FOU-virke ikke holder
- Mere fri dialog på tværs af områder
- Webportal

Forbedringsmuligheder i FOU
- Decentralisering af støtte
- Ej nikken til sagsbehandling 

§ Evt. A og B sager *
- Udvalget rammestyrer forvaltningen
- 1-2 besigtigelsesture *
- Ej et FOU
- Mindre udvalg
- Ej formøder *
- Mod til at stille spørgsmål *
- Mødets rammer *
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- Dynamik og intensitet (færre men længere møder) *
- Mere fokus på innovative emner *

* Forhold, der kan ændres umiddelbart

Demonstration af aftenskolernes webportal ved Torben Schipper

Portalen blev demonstreret og godt modtaget. Torben foreslog endvi-
dere, at der på KFFs portal med idrætsanlæg, kulturhuse og biblioteker 
kom en ekstra fane til aftenskoler, hvor der kunne være en kort be-
skrivelse og link videre til portalen.

Retningslinier

Debat om bilaget med ti emner til diskussion.

1. Bred tilslutning til forslaget
2. Bred tilslutning til forslaget
3. Bred tilslutning til model 2
4. Bred tilslutning til at fortsætte den nuværende model, hvor om-

fordelingen besluttes på årets sidste møde uden andre faste 
rammer end PEA

5. Overvejende positive tilkendegivelser, men skolerne har for-
skellige ønsker.

6. Bred tilslutning til forslaget 
7. Punktet gav anledning til en debat om, hvor afhængige for-

eningerne var af tilskud. Der blev foreslået udarbejdet et notat, 
hvor der blev set på foreningers økonomi.

8. Punktet gav anledning til en bred diskussion om tilskudsstruk-
turen, og en udløber heraf var medlemsforslaget fra Jens Kjær 
Christensen

9. Bred tilslutning til forslaget
10. Punktet gav anledning til en debat om forskellige foreningsty-

per

Udover de i bilaget beskrevne oplæg blev der rejst yderligere to punk-
ter

11. Anbefaling af at justere tariffen for tilskud til lederkursus, der 
har været uændret i mange år, samt overveje en automatisk re-
gulering

12. Anbefaling af at overveje en graduering af hyttetilskuddet efter 
hytternes størrelse, idet det fremførtes, at der er et misforhold 
mellem tilskuddet til små hhv. store hytter henset til antallet af 
aktive.

Rapport fra konsulenterne og evaluering af Projektværkstedet

Der var glæde over de fremlagte planer og ros for de udførte aktivite-
ter.
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Handicapundervisning ved Anne Marie Hannberg, SUKA
Det vejledende notat og processen frem til tilblivelsen af det blev gen-
nemgået. Der var tilfredshed med, at området selv havde forholdt sig 
til problematikkerne.

Evaluering af udvalget, visioner for den københavnske folkeop-

lysning og Folkeoplysningsudvalget anno 2009 – del 2.
Der var bred enighed om, at der skulle ske forandringer ift. i dag. Ud-
valget vil det næste halve års tid arbejde med nogle af de emner, der 
umiddelbart kan tages fat på, jf. 1. del af diskussionen. Endvidere vil 
man bruge retningsliniediskussionen og diskussionen om de ønskede 
notater som baggrund for udvalgets indstilling til BR mht. rolle og 
skæbne efter valget i 2009.

Således opfattet af Anders Christensen


